

## 李劉麗卿女士

Mrs Joanna LI LAU Lai-hing



李劉麗卿女士從事法律工作三十一載，事業成就卓越，現時是譚德興程國豪劉麗卿律師行之合夥人。她於 2010 年 6 月至 2018 年 6 月出任香港公開大學校董會成員。

劉女士於 1983 年在英國取得法學士學位，其後的一年就讀於英國吉爾福德法學院，1986 年註冊成為香港最高法院執業律師，1990 年成為英格蘭和威爾士及澳大利亞（北領地）認可律師，1995 年取得新加坡律師執業資格。她於 1987 年加入現時任職的律師行前，曾在其他甚具規模的本地律師行工作，隨後於 1990 年起成為譚德興程國豪劉麗卿律師行之合夥人。劉女士亦具備婚姻監禮人資格。

劉女士在商業、訴訟、婚姻、監管、土地強制售賣和房地產方面擁有豐富工作經驗。她的專業範疇包括處理工商機構的合併和收購以及與零售業、電訊業和貨櫃貿易相關的商業交易，並且提供全面的法律諮詢服務。

法律範疇以外，劉女士熱心投入公共服務，尤其關心婦女權益，在這方面成就斐然。她於 2005 至 2011 年間出任婦女事務委員會委員，曾擔任該會增強婦女能力工作小組聯合召集人，參與撰寫首份有關婦女安全的報告，題為《香港婦女安全：消除家庭暴力》，並續撰寫題為《消除家庭暴力：更新及下一步》之報告。劉女士又出任「自在人生自學計劃」督導委員會委員，該計劃由婦女事務委員會與香港公開大學李嘉誠專業進修學院及商業電台合辦（現與新城電台合辦）。

Mrs Joanna Li Lau Lai-hing has a remarkable legal career spanning 31 years and is a partner of King and Company in Hong Kong. She was a member of the OUHK Council from June 2010 to June 2018.

Having obtained her degree in law from a UK university in 1983, followed by one vigorous year at the Guildford College of Law also in the UK, Mrs Li was admitted and enrolled as a solicitor of the Supreme Court of Hong Kong in 1986. She was qualified as a solicitor in England and Wales and Australia (Northern Territory) in 1990, and admitted as a solicitor in Singapore in 1995. Before joining King and Company in 1987, Mrs Li had worked at other major local law firms. She has been a partner at King and Company since 1990. Mrs Li is also a Civil Celebrant of Marriages.

Mrs Li has solid experience in commercial, litigation, matrimonial, regulatory, compulsory purchases of properties and real estate work. Her areas of expertise include dealing with and providing comprehensive advice on mergers and acquisitions of businesses and corporations, and commercial transactions relating to retail business, telecommunications industry and trading of containers.

Beyond the legal sphere, Mrs Li has been actively involved in community work, particularly in the area of women's welfare where she has an excellent track record. She was a member of the Women's Commission from 2005 to 2011 and served as a Co-convenor of its Working Group on Empowerment. During her term, she participated in writing the Commission's first report on women's safety entitled 'Women's Safety in Hong Kong: Eliminating Domestic Violence' and a supplement entitled 'Eliminating Domestic Violence — An Update and the Next Step'. She was also a member of the Steering Committee of the Commission's Capacity Building Mileage Programme (CBMP) co-developed with the Li Ka Shing Institute of Professional and Continuing Education of the OUHK and Commercial Radio (now with Metro Broadcast Corporation Limited).

「自在人生自學計劃」旨在鼓勵不同背景和教育程度的婦女終身學習、發揮個人潛能，提供一系列特別編撰、涉及不同範疇的無障礙學習課程，主要通過電台廣播、面對面和電子學習平台授課。計劃自 2004 年成立以來，至今報讀人次已超過十萬。

此外，劉女士曾為香港和解中心服務，該中心為非牟利機構，旨在向公眾推廣調解作為解決糾紛的可行方案，以促進其發展和使用。她曾任該中心理事，於 2003 至 2006 年出任其下調解教育和課程發展委員會主席，並於 2004 至 2006 年擔任中心副會長。劉女士也為中心與不同機構合辦的調解課程出任導師，包括政府機關、大學以及由社工、工程師和測量師等組成的專業團體。

在 2006 至 2018 年間，劉女士亦曾在不同時間擔任多個諮詢委員會成員，包括社會福利署的獎券基金諮詢委員會、尚存配偶及子女撫恤金計劃管理委員會、香港會計師公會紀律委員會小組及調查小組。她於 2005 年起出任社會工作者註冊局紀律委員會備選委員小組成員，2013 年起出任整筆撥款獨立處理投訴委員會委員。

在香港公開大學校董會的八年任期間，劉女士先後擔任審計委員會、人力資源委員會及常盛街校園發展項目督導委員會成員，並於 2015 年 7 月至 2018 年 6 月出任人力資源委員會主席，於 2014 年 6 月至 2018 年 6 月出任主要項目投標委員會主席。

為表揚李劉麗卿女士對香港及本校之貢獻，現恭請副校長頒授榮譽大學院士榮銜予李劉麗卿女士。

The CBMP is designed to encourage women of different backgrounds and educational levels to pursue life-long learning and self-development, and it offers a wide range of tailor-made and barrier-free learning programmes. Courses are taught mainly through radio broadcasts, face-to-face instruction and e-learning. The CBMP was first launched in 2004 and its enrolment figure has now exceeded 100,000.

In addition, Mrs Li has served Hong Kong Mediation Centre, a non-profit organization which aims to promote and develop the use of mediation as an alternative resolution for disputes to the community at large. She was its Council member, Chairperson of its Committee for the Education and Course Development of Mediation (from 2003 to 2006) and one of its Vice-Presidents (from 2004 to 2006). Mrs Li was a course instructor for mediation courses run and organized by the Centre together with certain government bodies, universities and various institutes of professionals such as social workers, engineers and surveyors.

Mrs Li also sat on a number of advisory committees for various durations from 2006 to 2018, including the Lotteries Fund Advisory Committee of the Social Welfare Department, the Board of Directors of the Surviving Spouses' and Children's Pensions Scheme, and the Disciplinary Committee Panel and Investigation Panel of the Hong Kong Institute of Certified Public Accountants. Mrs Li has been a member of the Disciplinary Committee Panel of the Social Workers Registration Board since 2005, and the Lump Sum Grant Independent Complaints Handling Committee of the Social Welfare Department since 2013.

During Mrs Li's eight years of service at the OUHK Council, she had been a member of the Audit Committee, Human Resources Committee and Sheung Shing Street Campus Development Steering Committee for different periods of time. Mrs Li also took up the positions of Chairperson of the Human Resources Committee (from July 2015 to June 2018) and Main Tender Board (from June 2014 to June 2018).

In recognition of Mrs Joanna Li Lau Lai-hing's contributions to Hong Kong and the University, may I invite the Pro-Chancellor to present her with the Honorary University Fellowship.